
هفتمين اجلاسيه 590 شهيد و ايثارگر 
روحاني استان اصفهان برگزار مي شود 

هفتمي�ن اجلاس�يه 590 ش�هيد و      اصفهان
 ايثارگ�ر روحان�ي اس�تان اصفهان 
8 بهم����ن م�اه در اصفه�����ان برگ����زار مي ش���ود. 
دبير اجرايي كنگره ش��هدا و ايثارگران استان اصفهان با اعلام اين خبر 
تصريح كرد: اين اجلاسيه پنج شنبه هش��تم بهمن در اصفهان برگزار 
مي شود.  مظاهر محمدي اظهاركرد: از 30 استان كشور، حوزه علميه 
اصفهان بيشترين تعداد طلبه و روحاني شهيد را به خود اختصاص داده 
اس��ت.  دبير اجرايي كنگره شهدا و ايثارگران اس��تان اصفهان، درصد 
شهداي روحاني استان اصفهان نس��بت به كل شهداي روحاني كشور 
را 14/6 درصد دانست و بيان كرد: آمار طلاب و شهداي روحاني حوزه 
علميه استان اصفهان يك شش��م كل طلاب و روحانيون شهيد كشور 
است.  وي گفت: هفتمين اجلاسيه شهداي روحاني با محوريت شهيد 
برگزيده روحاني اس��تان اصفهان در س��ال 94 »شهيد حجت الاسلام 
والمسلمين محمد تقي بش��ارت«  برگزار مي شود.  دبير اجرايي كنگره 
شهدا و ايثارگران اس��تان اصفهان يادآورشد: شهيد محمدتقي بشارت 
متولد شهرس��تان دهاقان اصفهان بود كه در س��ال 60 توسط مافقين 

كوردل در تهران ترور و در قبرستان شيخان قم به خاك سپرده شد. 

آب درياي خزر داراي نوسان است و اين نوسان ها در 
دوره هاي مختلف متفاوت است. طبق پيش بيني هاي 
كارشناسان محيط زيس��ت بايد آب خزر تا 10 سال 
آينده يك متر و ۲0سانتي متر بالا مي آمد كه دليل بالا 
آمدن سطح آب درياي خزر را گرم شدن زمين و زياد 
شدن آب رودخانه ولگا كه تأمين كننده اصلي آب خزر 
است، بيان كرده بودند. بر اين اساس از سال 57 آب 
درياي خزر شروع به بالا آمدن كرد و اين بالاآمدن تا 
سال81 به يك و نيم متر رسيد و سپس متوقف شد. 
كارشناسان دليل اين اتفاق در 50 سال گذشته را كم 
بودن ميزان بارش در جنوب خزر و افزايش دما عنوان 
كردند.  دكتر حميد غفارزاده، استاد دانشگاه و مشاور 
برنامه محيط زيست خزر)CEP( و سازمان ملل متحد 

در سال 90 اينطور پيش بيني كرد كه مناطق مهمي 
از سواحل خزر غرقاب شده و برخي مناطق بندرانزلي 
دچار آب گرفتگي مي شود كه بخش هايي از آن ارتباط 
خود را با ساحل از دست مي   دهد و تبديل به جزيره 
مي ش��ود البته آب گرفتگي در باكو شديدتر خواهد 
بود.  مشاور محيط زيست خزر در اين مورد مي گويد: 
در مباحث زيست محيطي يك اصل پيشگيرانه وجود 
دارد كه اگر طبق يك احتمال قوي آب خزر يك متر 
و ۲0سانتي متر بالا بيايد، بايد برنامه ريزي ها، ساخت 
و س��ازها و به كارگيري تأسيس��ات و تجهيزات را بر 
مبناي اصل پيشگيري بگذاريم تا به سرمايه هايي كه 
در سواحل وجود دارد خسارت وارد نشود.  در همان 
زمان رئيس سابق س��ازمان حفاظت محيط زيست 

كش��ور در اين خصوص اعلام مي كن��د: پهنه عظيم 
خزر به عنوان بزرگ ترين درياچه آب ش��ور جهان، 
با داشتن تنوع زيس��تي و موقعيت خاص راهبردي، 
ارزش هاي زيس��ت محيطي زيادي دارد از اين رو بالا 
آمدن سطح دريا مهم ترين موضوع نگران كننده اي 
اس��ت.  محمدزاده مي گويد: بيش��ترين ميزان اين 
نگراني مربوط به روسيه و شمال درياچه است كه از 
طريق رودخانه ولگا آب زيادي وارد آن مي شود و بالا 
آمدن درياچه به منطقه آسيب وارد مي كند.  طي اين 
سال ها اين مشكل خسارت هاي زيادي به وجود آورده 
بود و به طور مثال پيشروي  و بالا آمدن سطح آب در 
تالاب انزلي اتفاق افتاده بود و در ابتداي سال 86 بيش 
از 400 خانه مسكوني در آستارا بر اثر پيشروي آب دريا 

دچار آسيب شده بود. همه پيش بيني مي كردند كه 
اين روند پيشروي ادامه داشته باشد و براي اين معضل 
به دنبال راهكارهايي بودند كه اثرات خسارت زايي اين 

پديده به حداقل كاهش پيدا كند. 
   اشتباه در محاسبات و پيش بيني ها

وضعيت درياي خزر در اين س��ال ها نشانگر نوسان 
در ميزان سطح آب است و طبق گفته معاون سابق 
محيط زيست دريايي سازمان حفاظت محيط زيست 
كشور در س��ال 90، بالا و پايين رفتن آب خزر يك 
پديده طبيعي اس��ت كه دائم اتف��اق مي افتد و تراز 
آب خزر حالت سينوس��ي دارد زيرا در درياي خزر 
جزر و مد نداريم.  س��يدمحمد باقر نبوي مي افزايد: 
اگر اين موضوع را طي 100 سال اخير بررسي كنيم 
كاملًا مشخص خواهد شد كه آب خزر از نوسان هاي 
بالايي برخوردار بوده است به طوري كه در سال هاي 
68 تا 7۲ آب خزر در سواحل ايران بالا آمد بسياري 
از تأسيسات ساحلي آسيب ديدند، اسكله ها، بنادر، 
خانه ها و زمين هاي كشاورزي و جاده ها هم دچار آب 
گرفتگي شد و به مردم خسارت اقتصادي وارد آمد، 
اما از آن س��ال به بعد آب خزر فروكش كرد و حدود 
1/5 تا ۲ متر پايين رفت.  وي مي گويد: يكي دو سال 
است روند بالا آمدن آب خزر به كندي خود را نشان 
مي دهد به همين دليل پيش بيني مي شود آب خزر 
يك تا 1/5 متر بالا خواهد آمد و بر اس��اس تجربيات 
اين مسئله را نمي توان رد كرد.  درست زماني كه همه 
مسئولان براي پيشروي آب درياي خزر آماده شده 
و راهكارها و اقدامات لازم را در اين مورد انجام داده 
بودند، اتفاق ديگري افتاد و در س��ال 93 مركز ملي 
مطالعات و تحقيقات درياي خزر مؤسسه تحقيقات 
آب وزارت نيرو از كاهش ت��راز آب درياي خزر طي 

سال هاي آينده خبر داد. 
    كاهش تراز آب دريا

از س��ال 9۲ برعكس پيش بيني ه��ا آب درياي خزر 
پسروي داشت و بر اساس گفته هاي مدير مركز ملي 
مطالعات و تحقيقات درياي خزر مؤسسه تحقيقات 
آب وزارت نيرو در آذرماه س��ال 93، ت��راز آب خزر 
در 19 سال اخير يك متر كاهش يافت.  جواد ملك 
اعلام مي كند: اين ميزان در مقايسه با سال آبي قبل 
هشت و چهار سال گذش��ته 4۲ سانتي متر كاهش 
نشان مي دهد كه از جمله دلايل كاهش تراز آب تداوم 
خشكسالي سال هاي قبل در حوضه آبريز خزر، كاهش 
بارش و كاهش آبدهي رودخانه هاي منتهي به درياي 

خزر و مهم ترين آنها رودخانه ولگاست.

عكس ها و معماري هاي برج��اي مانده از چند دهه 
گذشته كه هنوز مي توان نمونه هاي آن را درمحله هاي 
قديم كلانشهرها جست وجو كرد نشان مي دهد كه در 
گذشته معماري اس��لامي و ايراني چه ويژگي هاي 
منحصر به فردي داش��ته و برعكس امروز كه ديدن 
مناظر شهري باعث خستگي روح وجسم مي شود، 
چقدر آرامش بخش بوده  اس��ت.  در دهه هاي اخير 
با ايجاد جاذبه هاي كاذب در ش��هرها و به دنبال آن 
كوچ روستاييان به كلانشهرها سبب شده تا خانه هاي 
ويلايي جاي خود را به آپارتمان ها بدهد و اين روند هر 
ساله بيش از پيش نمود پيدا كرده تا جايي كه اكنون 
شاهد قد كشيدن انواع و اقسام برج هاي سربه فلك 
كشيده در كلانشهرها هستيم. اين مسئله، موجب 
شد تا علاوه بر شلوغي و محصور شدن كلانشهرها، 

به شدت بر آلودگي آنها نيز افزوده شود. 
   نگاهي به پديده برج سازي درجهان و ايران 
بلندمرتبه سازي براي اولين بار در جهان از اواخر قرن 
19 و اوايل قرن ۲0 در كشورهاي صنعتي جهان آغاز 
شد و هدف از ساخت چنين ساختمان هايي، كمك 

به حل مشكل كمبود فضاي ش��هري اعم از اداري، 
مسكوني وتجاري اعلام شد و بعد نيز ساير كشورها از 
جمله ايران بدون در نظر گرفتن همه جوانب اقدام به 
ساخت چنين ساختمان هاي بلندي كردند.  به عنوان 
مثال، اولين ساختمان 10طبقه كشور، سال 13۲8در 
خيابان جمهوري تهران احداث شد، سپس درسال 41 
ساختمان هاي پلاسكو و دو سال بعد نيز ساختمان 
تجاري 13 طبقه آلومينيوم س��اخته ش��د.  پس از 
پيروزي انقلاب اسلامي در حالي كه تا 10 سال خبري 
از بلندمرتبه سازي در كشور نبود، اما ناگهان به بهانه 
افزايش جمعيت شهري و ناكافي بودن ساختمان هاي 
مس��كوني و اداري اين روند با شدت بسيار آغاز شد. 
درحالي كه تا سال ها س��اخت اينگونه بناها تنها در 
تهران رواج داشت اما كم كم ساير كلانشهرهاي كشور 
نيز به اين معضل گرفتار شدند كه در اين ميان مي توان 
به برج هاي ساخته شده در شهرهايي همچون تبريز، 

شيراز، اصفهان و... اشاره كرد. 
   دلايل مخالفان و موافقان برج سازي 

متأس��فانه در س��ال هاي اخيربرخي بدون درنظر 

گرفتن همه جوانب كار وتنها به بهانه كمبود زمين 
دركلانش��هرها اقدام به احداث برج هاي مسكوني، 
تجاري و اداري كردند، اما هزينه هاي بالاي ساخت 
و نبود مشتري براي اين واحدها سبب شد تا برخي 
از اين ابر ساختمان ها پس از احداث به حال خود رها 
شوند وعلاوه برزشت كردن فضاي شهري، آلودگي 
را نيز به ارمغان بياورند.  مخالفان اينگونه بناها برهم 
خوردن مقياس هاي انساني درمحيط شهري، از بين 
رفتن مناظر طبيعي در ديدگاه ها و مناظر شهري، 
جدا سازي انسان ها از يكديگر و ايجاد زمينه براي وقوع 
جرم وجنايات، زير پا گذاشتن ارزش ها و سنت هاي 
قديمي، ايجاد تراكم بيش از حد و ازدحام جمعيت در 
مناطق شهري خاص را ازجمله دلايل مخالفت خود 
با اينگونه ساخت و سازها اعلام مي كنند.  اما دراين 
ميان موافقان نظر ديگري دارند و معتقد هس��تند 
بلند مرتبه س��ازي امكان استفاده بيش��تر از زمين 
خصوصاً در مراكز شهر ها و مناطق پر تراكم را فراهم 
كرده و سبب متمركز ش��دن مراكز اداري و تجاري 
و فضاهاي مسكوني درنقاط مناسب شهرها شده و 

يكي از راه حل هاي مناس��ب جهت اسكان مردم در 
شهرهاي بزرگند. 

   مجتمع هايي كه خاك مي خورند 
در دهه هاي اخير افزايش جمعيت ش��هري و نياز به 
داشتن مسكن، سبب شد تا عده اي سرمايه خود را به 
سمت احداث اينگونه واحدها روانه كنند، در اين بين 
گروهي از برج سازها براي كسب درآمد هاي بيشتر با 
الگو گرفتن از مدل هاي غربي اقدام به س��اخت انواع و 
اقسام اينگونه سازه ها كردند درحالي كه ابتدا استقبال 
از اين واحد ها از س��وي برخي از افراد بسيار خوب بود 
اما به ناگاه تب داشتن اينگونه برج ها در برخي مناطق 
فروكش كرد و خيلي از اين مكان ها بلا استفاده ماند.  
اين بار افراد سودجو با الگو گرفتن از برج هاي تجاري 
ساخته شده در كشورهاي غربي و برخي از همسايگان 
جنوبي اقدام به س��اخت كردند اما طولي نكشيد كه 
قيمت بالاي خريد و يا اجاره آنها س��بب ش��د تا اكثر 
آنها بدون مشتري بماند.  حسن قاسمي كه در زمينه 
ساخت برج هاي مسكوني وتجاري فعاليت دارد در اين 
باره به »جوان« مي گويد: درحالي كه تا چند سال پيش 
استقبال خوبي از ساخت برج هاي مسكوني مي شد اما با 
بي مشتري ماندن اين سازه ها و ركود در خريد و فروش، 
سازندگان، سرمايه خود را به سمت ساخت مجتمع هاي 
تجاري س��وق دادند كه البته تا مدتي استقبال از اين 
واحدها خوب بود اما اكن��ون به علت به صرفه نبودن، 
كمتر كسي حاضر مي شود سرمايه خود را صرف خريد 
اين واحدها كند.  وي براي اثبات ادعايش مي گويد: اگر 
سري به مجتمع هاي احداثي در سطح شهرتهران بزنيد 
به راحتي با اين موضوع مواجه خواهيد شد و مي بينيد 
كه اين مجتمع ها درحال خاك خوردن است وحتي با 

تسهيل شدن شرايط واگذاري مشتري ندارد. 
   تبريز و معضل مجتمع هاي تجاري 

هرچند اين معضل در بسياري از كلانشهرهاي كشور 
وجود دارد كه در جاي خود نياز به بررسي دارد اما در 
اين ميان تبريز از جمله مكان هايي است كه درچند 
س��ال اخير با موجي از احداث مجتمع هاي تجاري 
روبه رو شده است. بسياري از اين واحدها كه گاه چند 
سال از احداثشان مي گذرد بدون مشتري مانده و اين 
موضوع سبب شده مشكلات بسياري براي شهروندان 
ايجاد شود.  درحالي كه شهرداري ها بايد بر اينگونه 
ساخت وسازها نظارت داشته باشند و از ايجاد بدون 
ضابطه اين واحدها جلوگيري كنند، اما نياز به كسب 
درآمد براي اداره ش��هر سبب ش��ده تا براي احداث 
اينگونه مجتمع ها مجوز صادرشود.  سعيد حاجي زاده، 
رئيس كميسيون فرهنگي شوراي اسلامي شهر تبريز 
در اين خصوص مي گويد: از آنجا كه سود كاربري هاي 
تجاري بيشتر از مسكوني است، لذا سرمايه گذاران 
و بخش خصوصي رغبتي براي س��رمايه گذاري در 
بخش هاي ديگ��ر ندارند و تنها س��رمايه خود را در 
احداث مجتمع هاي تجاري ب��ه كار مي گيرند.  وي 
مي افزايد:متأسفانه براي احداث مجتمع هاي تجاري 
در تبريز سرانه اي مشخص نشده و در قانون حدودي 
براي احداث اين مجتمع ها تعيين نش��ده است و از 
سوي ديگر نظارت كافي در اين خصوص وجود ندارد 

كه بايد به اين موضوع رسيدگي شود.
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معضلات زيست محيطي گريبانگير  استان هاي شمالي

خزر دوباره  پسروي آغاز كرد

موج احداث مجتمع هاي تجاري در تبريز
رئيس كميسيون فرهنگي شوراي شهر تبريز: نه نظارت وجود دارد و نه محدوديت

رئيس سازمان جهاد كشاورزي هرمزگان از      هرمزگان
افزايش حجم صادرات و ترانسفر محصولات 
كش�اورزي هرم�زگان از طري�ق بن�ادر كش�ور عم�ان خب�رداد. 
ناصر حيدري پوري با تأكي��د بر اقتصادي كردن كش��اورزي گفت: با 
شناس��ايي ظرفيت هاي عمان براي افزايش حجم صادرات و ترانسفر 
محصولات كشاورزي هرمزگان از طريق اين كشور اقدام مي كنيم.  وي 
فروش محصولات پس از توليد را يك��ي از مؤلفه هاي اقتصادي كردن 
كشاورزي دانس��ت و اظهارداش��ت: صادرات صيفي و سبزي يكي از 
برنامه هاي محوري است كه پس از اجرايي كردن تفاهمنامه في مابين 
استان مسندم عمان و اس��تان هرمزگان، ظرفيت شناسي و عملياتي 
مي شود.  حيدري پوري در ادامه بيان داش��ت: يكي از برنامه هايي كه 
براس��اس برنامه ريزي هاي به عمل آمده، درصدد عملياتي كردن آن 
هستيم صادرات محصولات صيفي و سبزي استان است كه در شرايط 
توليد مناس��ب و مطلوبي قرار دارد.  رئيس س��ازمان جهاد كشاورزي 
هرم��زگان اظهار امي��دواري كرد: تحق��ق اين امر با ترانس��فر كردن 
محصولات كشاورزي به ساير كش��ورها از طريق كشور عمان صورت 
گيرد.  وي با اش��اره به حجم كم مبادلات محصولات كشاورزي ايران 
از طريق بنادر استان هرمزگان با كشور عمان افزود: اكثر محصولات 
تره بار استان هرمزگان به سمت بازارهاي كشور امارات صادر مي شود 
و تاكنون كشور عمان كمتر درخواست داش��ته است.  حيدري پوري 
در پايان اظهار اميدواري كرد: با افزايش س��طح مناسبات و شناسايي 
ظرفيت ها و همچنين با افزايش درخواست كشور عمان، حجم مبادلات 

محصولات كشاورزي را ارتقا بخشيم.     

 راه اندازي بخش پيوند اعضا و جراحي كبد 
در بيمارستان نمازي شيراز 

رئيس دانشكده پزشكي شيراز از راه اندازي      فارس
بخش ويژه پيوند اعضا و جراحي كبد، مجاري 
صفراوي و لوزالمعده در مركز آموزشي - درماني نمازي شيراز خبرداد. 
محمدباقر خسروي با بيان جايگاه دانشگاه علوم پزشكي شيراز به عنوان 
قطب پيوند كبد در اي��ران و خاورميانه، اظهار داش��ت: با تغيير برنامه 
درسي دانشجويان، رشته فلوش��يپ پيوند كبد به رشته پيوند اعضا و 
جراحي هاي كبد، مجاري صفراوي و لوزالمعده تبديل شد.  وي گفت: 
در راستاي ارتقاي سطح آموزشي دستياران فلوشيپ، بخش هاي پيوند 
اعضا و جراحي هاي كبد، مجاري صفراوي و لوزالمعده بازسازي شد و 
به صورت آموزشي، در اختيار گروه هاي آموزشي دانشگاه علوم پزشكي 
شيراز قرار گرفت.  رئيس دانشكده پزشكي شيراز در ادامه سخنان خود 
افزود: بخش هاي پيوند اعضا مانند پيوند كبد، لوزالمعده، روده و پيوند 
چند ارگاني در شيراز، انجام مي ش��ده و اكنون اين بخش ها بر اساس 
برنامه هاي مدون وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي به صورت 

آموزشي در اختيار گروه هاي جراحي پيوند اعضا قرار گرفته است. 

رئيس س�ازمان صنعت، معدن و تج�ارت قم از      قم
بهره برداري سه واحد صنعتي ازجمله بزرگ ترين 
كارخانه توليد  لوله هاي دوجداره پلي اتيلن خاورميان�ه در قم خبرداد. 
احمد ذاك��ري گف��ت: يك��ي از پروژه ه��اي صنعت��ي واحد تولي��د كلر، 
اسيدكلريدريك، سود مايع و آب ژاول است كه با مساحت 15 هزار و 700 متر 
مربع و با هزينه يك ميليارد ريال به بهره برداري مي رسد كه اين واحد توليدي 
سومين توليدكننده اين صنعت در بخش خصوصي است.  وي افزود: استفاده 
از آخرين و به روز ترين واحد توليد كلر آلكالي، بهترين موقعيت جغرافيايي 
از نظر سهل الوصول بودن به مواد اوليه، مشتري، كاهش هزينه هاي توليد 
و حمل و نقل و همچنين معرفي ش��ده به عنوان نمونه اس��تاني از جمله 
ويژگي هاي اين واحد توليدي است.  رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم ادامه داد: واحد توليدي لوله كرتيوب از پلي اتيلن و مخازن پلي اتيلن با 
سيستم چرخشي با مس��احت ۲9 هزار و 970 متر مربع و با سرمايه 116 
ميليون و 900 هزار ريال از ديگر واحدهايي است كه همزمان با دهه فجر به 
بهره برداري مي رسد. وي گفت: از ديگر پروژه هاي صنعتي كه در دهه فجر به 
بهره برداري مي رسد واحد توليد انواع كپسول CNG تيپ چهار كامپوزيت، 
كپسول آتش نش��اني كامپوزيت، كپس��ول گاز مايع و غواصي و پزشكي 
كامپوزيت با مساحت 9 هزار و ۲50 متر مربع و سرمايه 610 ميليارد ريال 
است.  رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: سبك سازي 
مخازن گاز CNG خودرو ها و در نتيجه كاهش مصرف سوخت و نياز صنايع 
حمل و نقل كشور به مخازن فوق الذكر ويژگي مهم اين واحد توليدي است.  

وضعيت نامطلوب آبرساني در استان بوشهر   
مديرعامل ش�ركت آب و فاضلاب استان      بوشهر
بوشهر از شرايط نامطلوب آبرساني به پنج 
شهرس�تان اس�تان بوش�هر به دليل خشكس�الي هاي اخي�ر خبرداد. 
كيقباد ياكيده با بيان اينكه حجم آب آشاميدني تأمين شده براي استان بوشهر 
در زمان حاضر ۲41 هزار مترمكعب است، گفت: 65 درصد اين آب از سد كوثر 
در استان خوزس��تان و ۲7 درصد آن از شهرس��تان كازرون در استان فارس 
تأمين مي شود و نزديك به 8 درصد آن نيز توليدي خود استان بوشهر است.  وي 
اظهار داشت: با بهره برداري از دو آب شيرين كن 10 هزار متر مكعبي ۲0 هزار 
مترمكعب به ظرفيت توليد آب شرب اين استان افزوده مي شود.  مديرعامل 
شركت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت: آب شيرين كن 10 هزار متر مكعبي 
شهرستان كنگان در دهه فجر امسال و آب شيرين كن 10 هزار مترمكعبي 
بوش��هر نيز تا پيش از فصل تابس��تان به بهره برداري خواهد رسيد.  ياكيده 
اظهاركرد: در استان بوشهر 10 هزار انش��عاب غيرمجاز وجود دارد كه براي 
ساماندهي بايد در سطح كلان آن تصميم لازم صورت بگيرد.  وي يادآور شد: 
68 درصد درآمد شركت آبفاي استان بوشهر از مصرف غيرخانگي است و اين 
درحالي است كه 98 درصد مصرف آب شرب شهرهاي استان بوشهر خانگي 
است.  ياكيده اضافه كرد: با هدف تعامل بيشتر صنعت و دانشگاه تاكنون 15 
مورد پايان نامه دانشجويي از سوي اين شركت مورد حمايت قرار گرفته است. 

افزايش 50 درصدي حجم آب سد مهاباد  
مدير امور آب مهاباد از افزايش 50 درصدي    آذربايجان غربي
حجم آب پشت سد مهاباد در مقايسه با 
سال گذش�ته در پي بارش هاي مناسب س�ال زراعي جاري خبرداد. 
محمد عبداللهي گفت: از ابتداي س��ال آبي جديد تاكنون 98 ميليون 
مترمكعب آب در پشت س��د مهاباد ذخيره شده است كه در مقايسه با 
س��ال قبل 33 ميليون مترمكعب افزايش يافته اس��ت.  وي ادامه داد: 
اكنون حجم ورودي آب به س��د مهاباد ۲0 مترمكعب در ثانيه اس��ت 
كه اين مقدار در مدت مشابه س��ال قبل چهار متر مكعب در ثانيه بود.  
عبداللهي گفت: در پاييز و زمستان امس��ال ۲0۲ ميليمتر در ايستگاه 
باران سنجي س��د مهاباد بارش ثبت ش��ده و حجم برف بسيار خوبي 
نيز در مناطق بالا دست سد مهاباد ذخيره ش��ده است.  مدير امور آب 
مهاباد افزود: پارس��ال در اين مدت تراز س��طح آب درياچه سد مهاباد 
134۲ متر بود كه امس��ال با پنج متر افزايش به 1347/3 متر رسيده 
است.  سد مهاباد داراي 197 ميليون مترمكعب ظرفيت اسمي و 17۲ 
ميليون مترمكعب ظرفيت مفيد اس��ت كه علاوه بر تأمين آب ش��رب 
شهر مهاباد بيش از 1۲ هزار هكتار از اراضي كشاورزي اين شهرستان 
را نيز زير پوشش قرار مي دهد.  سالانه بيش از 100 ميليون مترمكعب 
از آب ذخيره شده در پشت س��د مهاباد به مصارف بخش كشاورزي و 

19ميليون مترمكعب نيز به مصرف شرب مي رسد.

آزادي ۲00 زنداني جرائم غيرعمد استان البرز
مديرعامل ستاد ديه استان البرز با بيان     البرز
اينكه ۲00 زنداني جرائم غيرعمد استان 
البرز با بدهي بالغ بر ۲۶۴ ميليارد ريال آزاد شدند، گفت: در حال حاضر 
۳00 زندان�ي واج�د ش�رايط آزادي در اس�تان الب�رز وج�ود دارد. 
محمدباقر مقدسي با بيان اينكه اطلاع رساني و فرهنگ سازي به منظور كاهش 
ورود مجرمان جرائم غيرعمد و غيركلاهبردار به زندان نيز جزء وظايف اين ستاد 
در راستاي پيشگيري به شمار مي  آيد، اظهار داشت: اميد است شركت هاي 
بيمه  در راستاي كاهش ورود افراد به زندان همكاري لازم را انجام دهند.  وي 
با اشاره به اينكه در پايان سال 94 به سر مي بريم از اين رو شركت هاي بيمه 
بايد نسبت به انجام وظايف خود اهتمام بيشتري داشته باشند، افزود: به طور 
قطع نرخ بيمه در سال جديد افزايش پيدا مي كند به همين سبب بهتر است 
اقدامات سال جاري درباره بيمه به سال آتي محول نشود.  مديرعامل ستاد 
ديه استان البرز با بيان اينكه از ابتداي سال جاري تاكنون ۲00 زنداني جرائم 
غيرعمد به همت خيرين، گذشت شاكيان و اقدامات ستاد ديه استان البرز 
آزاد شده اند، خاطرنشان كرد: ۲64 ميليارد ريال ميزان بدهي اين زندانيان 
بوده است.  وي با تأكيد بر اينكه در حال حاضر 300 زنداني واجد شرايط آزادي 
در استان البرز وجود دارد كه با بدهي بالغ بر 45 ميليارد تومان در زندان به سر 
مي برند، تصريح كرد: از مجموع ۲64 ميليارد ريال بدهي مذكور 100 ميليارد 

ريال توسط گذشت شاكيان تأمين شده است. 

 افزايش حجم صادرات و ترانسفر
 محصولات كشاورزي هرمزگان از عمان

افتتاح بزرگ ترين توليدكننده  لوله هاي 
دوجداره پلي اتيلن خاورميانه در قم

فرزانه فريدوني
   گزارش يك

 طرح توانمندسازي مهارتي روستاييان 
و عشاير فارس اجرا مي شود  

سرپرس�ت اداره كل آم�وزش فن�ي و     فارس
حرفه اي اس�تان فارس از اجراي طرح 
توانمندسازي مهارتي روستاييان و عش�اير در اين استان خبرداد. 
حشمت الله كوشكي گفت: اين طرح با هدف توليد مشاغل پايدار و جلوگيري 
از مهاجرت بي رويه روستاييان به شهرها در اين استان در دستور كار اداره كل 
آموزش فني و حرفه اي استان فارس قرار دارد.  وي با بيان اينكه موازي كاري 
در بحث آموزش هاي مهارتي يكي از معضلات مهم استان فارس است، افزود: 
آموزش فني و حرفه اي تنها كانون رسمي ارائه آموزش هاي مهارتي كوتاه مدت 
است.  كوشكي خاطرنشان كرد: آموزش هاي كوتاه مدت اين اداره كل در تمامي 
قسمت هاي جامعه اعم از شهرها، روس��تاها، مناطق عشايري، دانشگاه ها، 
پادگان ها، زندان ها، صنايع و صن��وف ارائه  و ب��راي متقاضيان، گواهينامه 
مهارت با كد بين المللي صادر مي شود.  معاون استاندار فارس نيز گفت: ترويج 
آموزش هاي فني و حرفه اي در سطح استان فارس بايد به گونه اي باشد كه 
تمامي مردم و به ويژه علاقه مندان به فراگيري آموزش هاي مهارتي بتوانند از 
اين آموزش ها بهره مند شوند.  يدالله رحماني، با اشاره به اجراي برجام گفت: هم 
اكنون يك فرصت ويژه براي جذب سرمايه فراهم شده و بايد با درايت زمينه 

ايجاد اشتغال، متناسب با ظرفيت هاي فراوان استان مهيا شود. 

سال ها آب درياي خزر پيشروي داشت و همين مسئله مسئولان استان هاي 
شمالي و كشوري را نگران كرده بود. هر سال ميزان اين پيشروي بيشتر مي شد 
و مناطقي از س�واحل دريا زير آب مي رفتند. طبق تحقيقاتي كه كارشناسان 
محيط زيس�ت در اين مورد داش�تند، از س�ال 1308 تا 1357 آب درياي خزر 

پسروي محسوسي داشت، اما از آن زمان پسروي ها به پيشروي آب تبديل شد. 
اين تغييرات براي درياي خزر كه منابع عظيم نفت و گاز را در خود جاي داده، كمي 
مشكل ساز شده است. اين نوسانات باعث مشكلات بسياري براي استان هاي 
شمالي و محيط زيست شده و براي برطرف كردن آنها بايد هرچه زودتر اقدام كرد. 

در سال هاي اخير با افزايش جمعيت و گسترش شهرها ناخواسته الگوهاي 
شهرس�ازي از معماري ايراني و اسلامي به س�مت بلندمرتبه سازي كه از 
نمادهاي فرهنگ غرب بود تغيير مسير داد.  درحالي كه تا چنددهه قبل، 
س�اختمان هاي پراكنده و ويلايي در ش�هرها زيبايي خاص�ي را در برابر 

ديدگان ترس�يم مي كرد، اما افزايش جمعيت س�بب ش�د تا آپارتمان ها 
و به دنبال آن برج هاي چندين طبقه براي اس�كان اين جمعيت س�اخته 
ش�ود  و به دنبال آن مراكز تجاري بلندمرتبه شكل بگيرد و در نتيجه روز 
به روز از زيبايي شهرها كاسته و بر ش�لوغي و آلودگي آنها افزوده شود. 

محمدرضا سوري
   گزارش 2
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